

ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរ ភាគរឿងព្រេងនិទាន

ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរ

ភាគរឿងព្រេងនិទាន

រស់ ចន្ទ្រាបុត្រ

បណ្ឌិតវិទ្យាសាស្ត្រនយោបាយ សាកលវិទ្យាល័យ បារីសទី១០

អតីតសាស្ត្រាចារ្យ ទស្សនវិជ្ជា ភ្នំពេញ

ព្រះថោង នាងនាគ

ឬ ដើមកំណើត ការកកើត ទឹកដីខ្មែរ

នៅក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរតាមការនិទានដំណាលតៗគ្នាមក ព្រះថោង និង នាងនាគ ជាឪពុកម្តាយ ជាដីដូនដីតា ជាអ្នកបង្ក បង្កើតអោយមានជាតិ មានកំណើត មានទឹកដីខ្មែរមុនគេដំបូងបង្អស់។ បងប្អូនខ្មែរយើងភាគច្រើនណាស់ ពុំបានដឹង ពុំបានស្គាល់ប្រវត្តិនេះទេ។ ឯកសាររាប់រៀប អំពីប្រវត្តិ ព្រះថោង នាងនាគ» មាននៅក្នុងសៀវភៅគ្រប់ពង្សាវតារខ្មែរដែលរៀបចំសរសេរឡើងដោយអ្នកនិពន្ធផ្សេងៗ។

ព្រះពុទ្ធទំនាយ

សម័យមួយ ព្រះសមណគោត្តមព្រះពុទ្ធបរមគ្រូ កាលនោះព្រះជន្មបាន ៨០វស្សា បានយាងត្រេចរង្គត់ទៅគ្រប់ទិសទីកន្លែង ដើម្បីប្រោសអស់សព្វសត្វលោក។ ព្រះអង្គនិមន្តកាត់តាមឆ្នេរមហាសាគរ បានយាងទៅដល់កោះមួយ ដែលមានដើម «ធូក» ដុះបែកមែកសាខាត្រសុត្រសាយ។ នៅក្រោមដើមធូកនោះ មានរូងមួយយ៉ាងជ្រៅ ដែលជាផ្លូវចេញចូលរបស់ស្តេចភុជង្គនាគ សំរាប់ចេញចូលមកក្រសាលលេង។ ទីដីកន្លែងនោះមានស្ថានភាពរាបស្មើគួរជាទីមនោរម្យ។ នៅលើដើមធូកនោះ មានសត្វត្រកូតមួយរស់នៅដោយសុខសាន្ត។



នៅពេលដែលព្រះអាទិត្យចូលអស្តង្គត ហើយព្រះច័ន្ទបានចាប់រះឡើង បន្តផែនព្រះពុទ្ធអង្គ និងព្រះអានន្ទ ក៏នាំគ្នានិមន្តចូលសំរាកក្រោមដើមធូក។ ទេវតាដែលថែរក្សាដើមធូក បានរៀបចំទឹកកន្លែងសំរាប់ទទួលព្រះអង្គ និង ទេវតាទាំងឡាយ ដែលនឹងត្រូវចូលមកគាល់ថ្វាយបង្គំ ព្រះពុទ្ធ។

ស្តេចភុជង្គនាគ ដែលបានយាងចេញមកក្រសាលនៅទីទួលដើមធូក បានយល់ឃើញព្រះពុទ្ធកាលណា ក៏តំណែងខ្លួនជាមនុស្ស ហើយនាំក្រុមបរិវារមកក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះជិនស្រី សុំព្រះអង្គសំដែងធម្មទេសនា ប្រោសអស់នាគទាំងពួង។ ជាមួយគ្នានោះដែរ ព្រះឥន្ទ្រកោសិយទេវបុត្រទេវតា ទេពអប្សរ និងទេពនិករគ្រប់ទិសទី ក៏បាននាំគ្នាមូលមីកុះករ ចុះមកថ្វាយបង្គំគាល់ព្រះពុទ្ធជាអម្ចាស់ដែរ។

ព្រឹកព្រហាមស្រាងៗកាលណា ព្រះពុទ្ធអង្គចាប់ផ្តើមស្នឹងស្មាតប្រមើមើលនិស្ស័យ អស់គ្រប់សព្វសត្វជិតឆ្ងាយ ដែលព្រះអង្គត្រូវនិមន្តទៅប្រោស។ បន្ទាប់មកព្រះអង្គទ្រង់សោយចង្ហាន់។ ដោយធំក្លិនម្ហូបអាហារទិព្វឈ្ងុយឆ្ងាញ់ពេកហើយដោយទ្រាំមិន

បាន សត្វត្រកូតដែលរស់នៅលើដីមធ្លក ក៏ចេញខ្លួនមកថ្វាយបង្គំព្រះពុទ្ធបរមគ្រូ ព្រះអង្គបានពូតបាយ ហើយបោះអោយទៅ សត្វត្រកូតនោះទុកធ្វើជាអាហារឆ្ងាញ់ពេក ត្រកូតលិតមាត់លិតក លៀនអណ្តាតចេញមកក្រៅ។ ទតឃើញត្រកូតមាន អណ្តាតព្រែកចេញជាពីរ ព្រះពុទ្ធលោកទ្រង់ឈ្លាកព្រះភ័ក្ត្រសំលឹងទៅព្រះធរណីដោយក្តីញញឹម។ ឃើញដូច្នោះ ព្រះអានន្ទ ឆ្ងល់ណាស់ ក៏ថ្វាយបង្គំទូលសួរសុំអោយព្រះអង្គពន្យល់អំពីហេតុផល។

ព្រះអង្គបានមានពុទ្ធដីការ ទស្សន៍ទាយថា តទៅអនាគត «កោះកោកឆ្លក» នេះ នឹងកកើតក្លាយទៅជានគរមួយខ្លាំងក្លាមាន ទឹកដីធំទូលាយ ប្រជាជនរស់នៅដោយសុខសប្បាយក្សេមក្សាន្តដុំផ្ទុំរុងរឿង។

សត្វត្រកូតដែលមានចិត្តបរិសុទ្ធ លុះទៅដោយធម្មទេសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ក្រោយមកដែលបានចាកលោកនេះទៅ នឹងបាន កើតជាព្រះរាជបុត្រស្តេចនគរឥន្ទ័រ ហើយនឹងយាងមកសោយរាជ្យសម្បត្តិនៅនគរគោកឆ្លក។ ពេលនោះស្តេចភុជង្គនាគ នឹងចេញមករៀបចំទឹកដី ថ្វាយព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គ នឹងដាក់ឈ្មោះនគរគោកឆ្លកជា "កម្ពុជាធិបតី" ដែលនគរដទៃទៀត ដាក់ ឈ្មោះហៅថា «ស្រុកខ្មែរ»។ ឯព្រះឥន្ទ្រាធិរាជវិញ ក៏នឹងបញ្ជាអោយព្រះវិស្សកម្មទេវបុត្រ ចុះមកកសាងប្រាង្គប្រាសាទធំល្អ ល្អះជាច្រើនទៀតដែរ។ តែប្រជាជននៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា គ្មានចិត្តស្មោះត្រង់ ប្រកាន់គោរពពាក្យសំដីរបស់ខ្លួនទេ។ សំដី និយាយចេញមកមានន័យផ្សេង មិនដូចចិត្តគំនិតដែលគិតយល់នោះទេ។ គឺមានអណ្តាតព្រែកបែកជាពីរ ដូចសត្វត្រកូតដីតា របស់ខ្លួន។ ទ្រង់ប្រមើមើលចប់ហើយកាលណា ព្រះពុទ្ធអង្គ ក៏ទ្រង់យាងនិមន្តបន្តដំណើរទៅប្រោសសត្វលោកតទៅទៀត។

ប្រវត្តិព្រះថោង

កាលនោះនៅនគរឥន្ទ័រ មានស្តេចមួយព្រះអង្គ ព្រះនាមអទិច្ឆវង្ស សោយរាជ្យសម្បត្តិ មានកូនប្រុស៥នាក់ បុត្រទី១ ត្រូវ បានព្រះអង្គតម្កល់អោយកាន់កាប់ខេត្តខ័ណ្ឌផ្នែកទិសខាងកើត បុត្រទី២ ខេត្តខ័ណ្ឌទិសខាងជើង បុត្រទី៣ ខេត្តខ័ណ្ឌខាងលិច ហើយបុត្រទី៤ ព្រះថោង ត្រូវទទួលបន្ទុកខេត្តខ័ណ្ឌទិសខាងត្បូង។ ចំណែកបុត្រទី៥ ដែលនៅក្មេងជាងគេ ព្រះអង្គបាន ទុកដាក់ អោយគង់នៅជាប់ជាមួយនឹងព្រះអង្គក្នុងបរមរាជវាំង។

ឆ្នាំមួយ ដោយមានជំងឺព្យាធិ ហើយពេលវេលាកាលទេសត្រូវជាន់ចំនឹងពិធីបុណ្យប្រចាំឆ្នាំ ដែលព្រះរាជាត្រូវតែទទួលស្តេច នគរចំណុះ នាមីនសព្វមុខមន្ត្រី មកពីគ្រប់ទិសទី ព្រះអទិច្ឆវង្ស ក៏បានបង្គាប់អោយបុត្រពៅចេញធ្វើជាព្រះរាជតំណាងទៅ ទទួលភ្ញៀវជំនួសព្រះអង្គ។ គ្រប់ៗគ្នា មានទាំងស្តេចបងព្រះអង្គទាំង៣អង្គ បានក្រាបថ្វាយបង្គំបុត្រពៅតំណាងព្រះរាជា តាម របៀបរបបប្រពៃណី។ លើកលែងតែព្រះថោង ដែលមិនបានក្រាបថ្វាយបង្គំតាមទំនៀមទំលាប់។ ពីព្រោះព្រះអង្គបានយល់ នឹកស្មានថាព្រះបិតាបានលើករាជ្យសម្បត្តិផ្ទេរអោយប្អូន រួចស្រេចបាច់បាត់ទៅហើយ។ តែបើតាមឯកសារខ្លះទៀត គេបាន បញ្ជាក់ថាព្រះមហាក្សត្របានប្រគល់រាជ្យអោយបុត្រពៅរួចស្រេចទៅហើយមែន។

ដោយក្តីមួរហ្មងអាក់អន់ស្រពន់ចិត្តក្តៅក្រហាយ ដល់ត្រលប់មកដល់នគរវិញ ព្រះថោងក៏កោះប្រជុំអស់សព្វមុខមន្ត្រីដើម្បី រៀបរាប់ប្រាប់អស់នូវព្រឹត្តិការណ៍។ ព្រះអង្គបានសំរេចចិត្តថាតទៅអនាគត ព្រះអង្គ នឹងលែងយាងទៅចូលរួមពិធីបុណ្យអ្វីទាំង អស់ នៅឯបរមរាជវាំង។

ពេលនោះនាមីនមុខមន្ត្រីទាំងអស់ គ្មាននរណាម្នាក់ហ៊ានបញ្ចេញយោបល់ ឬមតិអ្វីឡើយ។ ម្នាក់ៗគិតតែវែងស៊ីវែងលេម លើមឥតខ្ចាសអៀនហើយយល់ស្របតាមគ្រប់ចំនុច។ ពីនោះថ្ងៃមក ព្រះថោងលែងទៅថ្វាយបង្គំព្រះបិតាដូចសព្វដងទៀត ហើយ។

ដឹងរឿងនេះកាលណា ព្រះអនុជពៅ សុំសេចក្តីអនុញ្ញាតិពីឪពុក ដើម្បីទៅជួបបង។ ជួបបងកាលណា ព្រះអង្គលុតជង្គង់ ថ្វាយបង្គំដែលធ្វើអោយព្រះថោងមានការភ្ញាក់ផ្អើល និងឆ្ងល់យ៉ាងខ្លាំង។ ក្រោយបានស្តាប់ការពន្យល់របស់ប្អូន បានយល់ គ្រប់ដំណើរដើមទងមក ព្រះថោងក៏បានយល់ស្គាល់អំពីកំហុសរបស់ខ្លួន ហើយក៏បានផ្តាំប្អូនអោយសុំព្រះរាជទានទោសពី បិតាជំនួសព្រះអង្គផង។

ព្រះអង្គអទិច្ចវង្ស សប្បាយចិត្តណាស់ នៅពេលដែលដឹងថាបុត្រពៅព្រះអង្គដោះស្រាយបញ្ហាស្នេហាស្នេហានេះបានដោយជោគជ័យ ក្នុងសន្តិវិធី គឺពិតជាសក្តិសមជាស្តេច ដែលត្រូវទទួលបានគ្រងរាជសម្បត្តិមែន តែព្រះអង្គក៏បានវិះគិតពិចារណាដែរថា ព្រះថោងមានចិត្តស្រាលឆេះឆាវ មិនចេះគិតគូរពិចារណាវែងឆ្ងាយឡើយ អាចប្រកិរិយាទាំងប៉ុន្មាន ដែលព្រះថោងបានប្រព្រឹត្តិមកក៏ចាត់ដូចជាការក្បត់ នឹងប្រទេសជាតិដែរទោសនេះ គឺត្រូវតែប្រហារជីវិតបង់ នាម៉ឺនសព្វមុខមន្ត្រីទាំងអស់ក៏បានយល់ស្របតាមព្រះអង្គដែរ តែដោយព្រះថោងព្រះអង្គធ្លាប់មានគុណបំណាច់ក្នុងការពារទឹកដីប្រទេសជាតិ នាម៉ឺនមន្ត្រីទាំងនោះបានសុំអោយត្រឹមតែបំបរបង់នីរទេសព្រះអង្គប៉ុណ្ណោះបានហើយ។

ព្រះថោងបានប្រសូត្រនៅក្នុងឆ្នាំរក ព.ស ២៣២ ត្រូវជាឆ្នាំ៣១២មុន គ.ស។ ព្រះជន្មបាន១៦ឆ្នាំ ព្រះអង្គបានយាងចេញទៅកាន់កាប់ខេត្តខ័ណ្ឌទិសខាងត្បូង។ ២០ឆ្នាំក្រោយមក អាយុបាន៣៥ឆ្នាំ ព្រះអង្គត្រូវបានបិទបំបរបង់នីរទេស ដេញចេញពីនគរ។ នាម៉ឺនមុខមន្ត្រីពលសេនា និងប្រជារាស្ត្រជាច្រើន ដែលស្រលាញ់គោរពព្រះអង្គ ប្រមាណជាង១កោដិនាក់ (តែឯកសារខ្លះថាតែ១សែននាក់) បានសុខចិត្តចាកចេញអំពីនគរទៅរស់នៅដង្ហែរតាមព្រះថោង។ ពួកជននីរទេសទាំងនោះ ត្រូវបានស្តេចចេញបញ្ជា បង្គាប់អោយកាត់សក់ជើងកញ្ជើ" អោយខុសអំពីប្រជាពលរដ្ឋធម្មតា ដើម្បីបញ្ជាក់ថា ជាជនជំពូកគ្មានពូជ គ្មានសាសន៍ អ្វីដូចគេឯងទាំងអស់។ ព្រះថោង បានបញ្ជាបក្សពួកក្រុមព្រះអង្គអោយចុះសំពៅទូកក្បួនបណ្តែតតាមទន្លេខ្សែទឹក។ ឯកសារខ្លះបានបញ្ជាក់ថា ព្រះថោងបាននាំពលរេហ៍ធ្វើដំណើរឆ្លងកាត់តាមព្រៃព្រឹក្សាចុះមកតាមទិសខាងត្បូងរហូតមកដល់ភ្នំដងរែក ដែលជាដំបង់ភូមិភាគមួយអហោរស្ថានគ្មានមនុស្សរស់នៅ។

ទូកក្បួនក្បួនទ័ពព្រះថោង ព្រមទាំងមនុស្សម្នាស្រីប្រុស បានមកភ្ញៀវជាប់ចត នឹងជួរភ្នំដងរែក។ ព្រះអង្គក៏បញ្ជាអោយបោះយុត្តារ ចុះចតលើកោះគោកធ្លក។ កន្លែងនោះ មានឈ្មោះដំណាលជាប់មកជាស្រុកគ្រូខ័ណ្ឌ ឬគោកខ័ណ្ឌ" ដែលស្ថិតនៅខាងជើងជួរភ្នំដងរែកសព្វថ្ងៃ។ ក្នុងវគ្គនេះ ពង្សាវតារខ្លះទៀតបញ្ជាក់ថា ព្រះថោង និងបរិវារអ្នកស្ម័គ្រចិត្តបានមកសំចតនៅ ស្រុកសំរោងទង ដែលនៅទីនោះបានជាប់ឈ្មោះបឹងពងពាយ " រហូតមកដល់សព្វថ្ងៃ។ ព្រះថោង បានចាត់ចែងអោយមុខមន្ត្រី ទៅចេរចានិងស្តេចចាម ដើម្បីចងស្ថានមេត្រីក្នុងន័យរួមរស់ជាមិត្តភាពក្នុងតំបន់ជាមួយគ្នា។

ថ្ងៃមួយ ព្រះថោង និង ស្តេចចាម ព្រះនាមអាស្ស័យច្រយាជ្យ កើតមានជំលោះឈ្មោះមិនចុះសំរុងនឹងគ្នា ហើយក៏កើតមានជាសង្គ្រាមចំបាំងរាំងជល។ ព្រះថោងបានយកជ័យជំនះ ឈ្នះកំចាត់ស្តេចចាម ដែលរត់ខ្ចាត់ខ្ចាយទៅពូននៅចំបាសាក់ បច្ចុប្បន្នទឹកដីលាវសព្វថ្ងៃ។ ឥឡូវព្រះថោងព្រះអង្គបានគ្រប់គ្រងទឹកដីគោកធ្លកតែម្នាក់ឯង។ ព្រះអង្គបានដាក់ឈ្មោះព្រះនគរថា "នគរគោកធ្ល"។

បណ្តាជនជាច្រើន មានអ្នកប្រាជ្ញបណ្ឌិតតូចធំ បានមករស់នៅតាំងលំនៅស្ថានកុះករនៅនគរគោកធ្លក។ ព្រះអង្គបានបញ្ជាអោយអ្នកប្រាជ្ញកែប្រែអក្សរសាស្ត្រសំស្ក្រឹត មកជាអក្សរសាស្ត្រខ្មែរសំរាប់ប្រើប្រាស់។ ការរៀបចំកសាងស្រុកភូមិនគរ ក្នុងវិស័យកសិកម្ម និងសេដ្ឋកិច្ច ក៏ត្រូវបានចាត់យ៉ាងសកម្មដែរ។ នៅផ្នែកជំនឿសាសនា គេក៏បានឃើញមានវត្តមានសាមណេរ វត្តអាមាមព្រះពុទ្ធសាសនាជាច្រើន នៅលើទឹកដីនគរគោកធ្លក។

អភិសេកព្រះថោងនាងនាគី

ថ្ងៃមួយព្រះថោងបាននាំពលរេហ៍ ទៅក្រសាលតាមឆ្នេរខ្សាច់កោះ បានយាងទៅដល់ទួលដំបូកគោកធ្លក ដោយហេវហាត់អស់កំលាំង ព្រះ អង្គចូលទៅសំរាកក្រោមដើមឆ្នុក ដល់ពេលរសៀល ទើបព្រះអង្គភ្ញាក់ តែទឹកបានឡើងលិចព័ទ្ធជុំវិញទួលគោកធ្លក ដោយមិនអាចរិលត្រលប់រាំងប្រាសាទបាន ព្រះថោងក៏ទ្រង់សំរាកនៅទីនោះ រង់ចាំពេលទឹកស្រកដកទៅវិញ។ គ្រានោះ នាគត្រីដ៏សែនស្ងាត់ជ្រងំ ព្រះនាងធារាវត្តី បុត្រីស្តេចកុងដង្កនាគបាននាំអស់ពួកក៏ល្ងើងបរិវារ ចេញមកក្រសាលលេងកំសាន្តលើកោះគោកធ្លក។ ព្រះថោងទតយល់ឃើញព្រះនាងកាលណា ក៏លបលូចចាប់ចិត្តប្រតិព័ទ្ធស្នេហាភ្លាម។ ក្រោយដែលបានផ្តោះផ្តង សាកសួរគ្នាទៅវិញទៅមក ព្រះថោង និងនាងនាគីក៏ចាប់ផ្តើមមានចិត្តស្នេហាស្នេះស្ម័គ្រនឹងគ្នាទៅវិញទៅមក។

ក្នុងរវាងប្រាំពីរថ្ងៃ តាមពេលកំណត់រវាងគូស្នេហាទាំងពីរ ព្រះចៅត្រូវរៀបចំជំនួន និងអណ្តាប់អណ្តាការគ្រប់បែបយ៉ាងមក រង់ចាំនៅត្រង់ទីកន្លែងដដែល។ ចំណែកព្រះនាងធារាវត្តី កាលបើទៅដល់ស្ថានភូមិជួនភាគ ក៏បានវាយរាប់រៀងរ៉ាវទាំងប៉ុន្មាន តាមដំណើរទូលថ្វាយព្រះបិតា និងព្រះមាតា។ ស្តេចភូមិជួនភាគ មិនបានយល់ជំទាស់ទេ។ ព្រះអង្គបានសុខចិត្តយល់ព្រមទៅ តាមសំណូមពរគោលបំណងរបស់កូន។

ប្រាំពីរថ្ងៃកន្លងមក ព្រះចៅ បាននាំពលរេហ៍សេនា លើកជំនួនសួយសារអាករគ្រប់បែបយ៉ាង រៀបចំដោយប្រណិត យ៉ាងប រិបូណ៌ឥតមានខ្លោះ ឥតមានខ្វះត្រង់ណា យកមកទុកត្រៀមខ្លួនរង់ចាំនៅក្រោមដើមឆ្នក។ ដល់ថ្ងៃកំណត់ស្តេចភូមិជួនភាគ និង អគ្គមហេសីបានយាងចេញមកត្រង់កន្លែងដើមឆ្នកមែន បានយល់ឃើញព្រះមាតាព្រះបិតាព្រះនាងធារាវត្តីតាមកាលណា ព្រះចៅទ្រង់លុតជង្គង់ក្រាបថ្វាយបង្គំដោយក្តីគោរព។ ស្តេចភូមិជួនភាគ និងមហេសីពេញចិត្តត្រេកអរសាទរណាស់ បាន ទទួលព្រះចៅជាកូនប្រសា ហើយក៏បានរៀបចំអភិសេកកូនស្រីកូនប្រុសជាគូស្វាមីភរិយាតរៀងមក។ ស្តេចភូមិជួនភាគ ព្រម ទាំងបរិវារ ដើម្បីទុកជាចំណងដៃដល់កូនប្រុសស្រី បាននាំពលរេហ៍សេនា បីតពង្រឹងទឹកសមុទ្រ បង្កបង្កើតអោយកើតបានជា ដីស្ងួត ធំធេងទូលំទូលាយ ហើយបានកសាងប្រាង្គប្រាសាទ រាំងតូចធំទុកថ្វាយជាច្រើន។

ព្រះចៅនាងនាគ ត្រូវបានរៀបចំអភិសេក ជាគូស្វាមីភរិយានៅវេលាម៉ោង ៧ព្រឹក នៅថ្ងៃ១១កើត ខែពិសាខ ពស២៧៧ ឆ្នាំ ម្សាញ់ ត្រូវជាឆ្នាំ២៦៧ មុនគ.ស។ កាលនោះព្រះចៅបានព្រះជន្ម ៤៦វស្សា

ក្នុងពេលជាមួយគ្នានោះដែរ ព្រះចៅក៏បានទទួលព្រះរាជាភិសេក ឡើងសោយរាជសម្បត្តិគរគោកឆ្នកដែរ។ ព្រះអង្គបាន ទទួលគោរម្យនាមជា ព្រះបាទសម្តេចកុម្មែររាជសេដ្ឋាធិបតីរាជមហាមហា ខត្តិយារង្សសក្ខី កំពូលក្រុងកម្ពុជាធិបតីសិរី យសសោភា បរវរាជធានី បូណ៌មីឧត្តមមហាដ្ឋាន"។ ព្រះអគ្គមហេសីនាងនាគ ឬព្រះនាងធារាវត្តីបានទទួលព្រះនាមជា សម្តេចព្រះវរគតិក្សត្រីគាបលក្ខណ៍រាជអគ្គទេវី។ ពិធីបុណ្យអភិសេកចប់សព្វគ្រប់កាលណាស្តេចភូមិជួនភាគ និងព្រះអគ្គមហេសី បាននាំបរិវារនាមមុខមន្ត្រី ត្រលប់ចុះទៅព្រះនគរវិញ ដើម្បីជូនដំណើរព្រះបិតាព្រះមាតាក្មេកចុះទៅស្ថានភូមិជួនភាគ ព្រះចៅ ឬព្រះបាទសម្តេចកុម្មែររាជ បានចាប់តោងស្បែរនាងនាគចុះទៅតាមទៅជាមួយដែរ។ កាលនោះព្រះចៅរៀបចំសាង សង់ព្រះបរមរាជវាំង គង់នៅមហានគរធំ ឬមហានគរ ឬអង្គរដែលជាកន្លែងដើមឆ្នកបានដុះ។

សង្គ្រាមនឹងចាម

នៅក្នុងរាជរបស់ព្រះអង្គ បើតាមពង្សាវតារខ្មែរ និង ឯកសារជាច្រើនទៀត លើកលែងតែពង្សាវតារសម្តេចរាំងជួន ស្តេចចាម ដែលច្បាំងចាញ់ព្រះចៅកាលពីលើកមុន បានលើកកងទ័ពយ៉ាងគគ្រឹកគគ្រេង មកវាយប្រហារនគរគោកឆ្នក។ ស្តេចចាម អាសចែយរាជ ដោយមានកូនប្រុសប្រាំនាក់ ធ្វើជាមេទ័ពជំនួយ បានលើកទ័ពចេញមកពីចំបាសាក់។

ពង្សាវតារខ្មែរដែលរៀបចំដោយព្រះអង្គម្ចាស់នព្វរតន៍ បានសរសេរពាក្យថា កងទ័ពចាមដោយមានកងទ័ពលាវចូលរួមផង បានមកចោមព័ទ្ធជុំវិញមហានគរ។ ពេលនោះព្រះកុម្មែររាជបានកោះប្រជុំ គ្រប់នាមមុខមន្ត្រីមេទ័ពតូចធំ ដោយមានព្រះ បន្ទូលថា បើយើងច្បាំងតបនឹងសត្រូវក៏បានដែរ តែប្រជាពលរដ្ឋយើង នឹងត្រូវស្លាប់បាត់បង់ច្រើនជាមិនខាន។ ដូច្នោះគួរ ណាស់តែយើងធ្វើល្បិចកិច្ចកលជាចាញ់ ខ្លាចចាមហើយនាំគ្នាវាយសំរុកលើកផ្លូវ នាំគ្រួសាររត់ចោលនគរមួយរយៈសិន។ ធ្វើ ដូច្នោះកងទ័ពចាម និងមានជំនោរចិត្តក្លែងក្លាង ភ្លេចខ្លួនហើយនាំគ្នាមកតាំងទីក្នុងមហានគរជាមិនខាន។ ពេលនេះ ចាំយើង លើកទាំងទ័ពមនុស្សទាំងទ័ពនាគមកវាយប្រហារសត្រូវយកជ័យជំនះវិញ។

ទ័ពខ្មែរបានវាយលើកផ្លូវចេញ បានដូចសេចក្តីប្រាថ្នា សម្តេចកុម្មែររាជ បាននាំពលរេហ៍ទៅរៀបចំទីតាំងបោះបន្ទាយជុំនៅ "នគររាជសីមា"។ ព្រះអង្គក៏ចាប់ផ្តើមរៀបចំកងទ័ព មានទ័ពលាវផង បង្ហាត់បង្រៀនហ្វឹកហ្វឺនតាមគ្រប់ក្បួនយុទ្ធសាស្ត្រ ពីជ័យ សង្គ្រាម។ ទ័ពចាមដូចដែលព្រះអង្គបានគិតមែន បាននាំគ្នាមកតាំងទីនៅក្នុងព្រះមហានគរ។ មួយឆ្នាំក្រោយមក សម្តេចព្រះកុ ម្មែររាជ ដោយមានជំនួយពីទ័ពនាគបានលើកទ័ពទៅវាយប្រហារ កំចាត់ទ័ពចាមធ្វើអោយបរាជ័យរត់បាក់បែកអស់។ ស្តេចចាម អាសចែយរាជ ត្រូវបួសយ៉ាងទំងន់ ហើយក៏បានបាត់បង់ជីវិត ក្នុងគ្រាចំបាំងនោះទៅ។ រីឯកូនប្រុសទាំងប្រាំនាក់របស់ស្តេច

ចាមត្រូវកងទ័ពខ្មែរ និងកងទ័ពនាគចាប់បាន។ កូនស្តេចចាមទាំងប្រាំនាក់ បានទទួលខ្លួនចុះចាញ់ សុំចំណុះ និងសុំបំរើព្រះ ថោងរៀងរហូតទៅ។

ព្រះមហាក្សត្រខ្មែរព្រះកុម្មារវង្សបានតែងតាំងកូនស្តេចចាមឈ្មោះសុរិយាវរមិទ្ធិអោយគ្រប់គ្រងស្រុកទ្រាំង ដោយមានទីតាំង នៅលើភ្នំបាយ៉ងកោ ព្រះសុរិយាវរមិទ្ធិ អោយទៅគ្រប់គ្រងស្រុកបាទីដោយតាំងទីនៅលើភ្នំដីសួរ ព្រះបរមន្ទ្រាវរមិទ្ធិ អោយ ទៅគ្រប់គ្រងស្រុកលើកដែក ព្រះសុរិយាវរមិទ្ធិ អោយទៅគ្រប់គ្រងស្រុកត្បូងឃ្មុំ និងព្រះសន្ទ្រាវរមិទ្ធិ អោយទៅត្រួតត្រាស្រុក ស្ទោង។

នាសម័យនោះ ព្រំប្រទល់ដែនទឹកដីខ្មែរ បានលាតសន្ធឹងទៅដល់ស្រុកពិសនុកលោក និងសុខោទ័យ នៅទិសខាងលិចទៅ ដល់ស្រុកគោកអង្គ្គង ឬស្រុកយួននៅទិសខាងកើត ទៅដល់ស្នាមខ្សាច់ (ខាងជើងភ្នំដងរែក)នៅទិសខាងជើងនិង នៅទិស ខាងត្បូងទល់និងសមុទ្រ។

មួយផ្នែកទៀត នាគ្រាគាលនោះគេសំគាល់ឃើញមានជនជាតិបរទេសជាច្រើន បានចូលមករស់នៅរកស៊ីធ្វើជំនួញប្រកប មុខរបរក្នុងស្រុកខ្មែរ មានដូចជាសៀម លាវ យួន ជាដើម។ សៀមចុះមកនៅបឹងណោងស្នោ ប្រកបមុខរបររកស៊ីចាប់ត្រីកន្ទុរ យកមកប្រលាក់ហាល។ ជារៀងរាល់ឆ្នាំ ជនជាតិសៀមទាំងនោះ តែងតែដឹកនាំយកត្រីកន្ទុរហាល និង ទឹកថ្លាប្រកបបរិសុទ្ធនៅ ក្នុងខេត្តពេជ្របុរី មកថ្វាយព្រះមហាក្សត្រខ្មែរសម្តេចព្រះកុម្មារវង្សជាសូយសារអាករ។ ចំណែកជនជាតិយួនវិញ ប្រកបរបររកស៊ី លក់ក្រណាត់សូត្រ ហើយជារៀងរាល់ឆ្នាំ ក៏តែងតែនាំយកសំពត់សូត្រ សំពត់ព្រៃ មកថ្វាយព្រះរាជាជាសូយសារអាករដែរ។

ព្រះថោងនិងនាងនាគ បានមានព្រះរាបុត្រាបុត្រីជាច្រើនដែលព្រះអង្គចែកភារៈកិច្ចតែងតាំងអោយមានឋានន្តរសក្តិ និង ប្រគល់បេសកកម្មរៀងខ្លួន អោយទៅត្រួតត្រាស្រុកនគរប្រទេសផ្សេងៗ

- ព្រះវិរោធន, បុត្រច្បង ទទួលមុខងារ ជាមហាអុបរាជ
- ព្រះហរិរាជ, ជាតែវហ្មារ
- ព្រះបរមន្ទិរាជ ត្រូវទៅគ្រប់គ្រងស្រុកមង្គលបូរី
- ព្រះអុទ្ធិយរាជ, ស្រុកធនបូរី
- ព្រះនរិន្ទរាជ, ស្រុកសារាងបូរី
- ព្រះវិជៀនរាជ, ស្រុកគំដែងបូរី
- ព្រះសាហារាជ, ស្រុកបូរីរ៉ាម
- ព្រះភិរុណារាជ, ស្រុកបស្ចឹមបូរី
- ព្រះពិជិតរាជ, ស្រុកពិជិតបូរី
- ព្រះសុវណ្ណារាជ, ស្រុកសុវណ្ណលោក
- និង ព្រះពិពិតរាជ ស្រុកពិសុកលោក។

ព្រះថោង ឬ សម្តេចព្រះកុម្មារវង្ស សោយរាជសម្បត្តិនៅនគរគោកធ្លក បាន៧៧ឆ្នាំ។ ព្រះអង្គបានចូលទីវង្គត នៅឆ្នាំរកា ក្នុង ព្រះជន្ម ១២២ ព្រះវស្សា។

កំណត់សំគាល់

១ -ប្រវត្តិព្រះថោងនាង និងទំនៀមទំលាប់ បានជិតជាមជាប់ជានិច្ច ក្នុងប្រវត្តិសង្គមជាតិខ្មែរ ទោះខ្មែរមិនបានដឹងមិនបាន យល់ក៏ដោយ ក៏ខ្មែរបានគោរព និងអនុវត្តលុះទៅតាមប្រពៃណី រួចស្រេចទៅហើយដែរ។ ដូចជាក្នុងពិធីរៀបអាពាហ៍ពិពាហ៍ម ង្គលការ គឺមានតាំងតែពិស្លៀកពាក់របៀបរៀបចំ ចម្រៀងភ្លេងតន្ត្រី រហូតដល់គ្រប់ពិធី មានសូត្រមន្តព្រះបរិត្ត សែនព្រេន

ប្លង់ស្តង់ដារស្រស់ អញ្ជើញឥន្ទ្រព្រហ្ម ទេពតាអារក្ខអារក្សអ្នកតាចាស់ទុំ យមរាជខ្មោចព្រាយបីសាចចងដៃអោយពរជ័យសព្វ សាធុការ បាចផ្កាស្លា និង គោងស្បែក្រូមុំជាដើម។ល។

ដូច្នោះក្នុងទស្សនៈខ្មែរ ព្រះចៅនាងនាគ បានក្លាយទៅជានិមិត្តរូប នៃការបង្កបង្កើតក្រុមគ្រួសារ កូនចៅ បន្តវង្សក្រកូល។

បើយើងនិយាយ ក្នុងផ្នែកអក្សរសាស្ត្រវិញ យើងសង្កេតឃើញមានរឿងព្រេងច្រើនណាស់ ដែលដំណាលរៀបរាប់និទានអំពី ក្រពើ ឬ ត្រកូត ព្រះចៅ ឬជីតារបស់ខ្មែរយើងនេះ។ រឿងព្រេងដែលនិទានអំពីក្រពើ មានវត្តមាននៅគ្រប់ទិសទី ក្នុងគ្រប់ខេត្ត ខ័ណ្ឌទឹកដីខ្មែរ ប៉ុន្តែរូបភាពក្រពើត្រូវបានខ្មែរជំនាន់ថ្មីយល់ច្រឡំជាតំណាងរូបភាពអាក្រក់ តំណាងមនុស្សអាក្រក់ដែលមើល មិនស្គាល់គុណគេ។ ពីព្រោះគេតែងនិយមនិយាយជាប់មាត់ថា "អាក្រពើរង្វេងបឹង"។ តែបើយើងយោលទៅលើន័យឃ្លានេះ វិញ នោះទើបយើងឃើញថា គេចង់ចង្អុលបញ្ជាក់ទៅលើខ្មែរ ដែលភ្លេចដើមកំណើតខ្លួនជាខ្មែរ ភ្លេចស្រុកកំណើត មុខមាត់ពី ណាសំបុរខ្លួនជាខ្មែរ ភ្លេចភាសារប្បធម៌ខ្លួនជាខ្មែរ ហើយយករប្បធម៌អរិយធម៌បរទេសជាត្រីមុខ។ ដែលមានន័យថាក្រពើ មិន មែនមានន័យថាអាក្រក់នោះទេ។ ជាពិសេស បើក្រពើនោះនៅនីករលឹកនៅស្គាល់បឹងដែលខ្លួនធ្លាប់ស្នាក់អាស្រ័យរស់នៅ។

តាមចំណាប់ប្បណា នៅតាមប្រាង្គប្រាសាទនានា ក៏គេសង្កេតឃើញមានរូបក្រពើ ឬ ត្រកូតដែលជាព្រលឹងខ្មែរជាហូរហែ។ រូបក្រពើនោះជួនត្រូវគេចាក់កាប់សំលាប់ ជួនជាតូទូកដែលគេនាំគ្នាជិះពីលើ។

ពុំនោះសោតទេ នៅតាមព្រះវិហារ ឬនៅពេលដែលខ្មែរចូលមរណៈភាព ជានិច្ចជាកាលខ្មែរតែងតែដោត "ទង់ព្រលឹង" ឬទង់ ក្រពើ។ ទង់ព្រលឹងឬទង់ក្រពើជានិមិត្តរូបតំណាងព្រះចៅ។ ព្រះចៅជាព្រលឹងនៃជាតិខ្មែរ ដែលខ្មែរតែងរំលឹក គោរពបូជា ប្រណិបត្តិដោយមិនដឹងខ្លួន។ ឯរូបសំណាកនាងគង្គី ឬនាងធរណី និងក្រពើនោះ គ្មាននរណាក្រៅអំពីព្រះចៅនាងនាគ ឡើយ។ ក្នុងទស្សនៈខ្មែរយើងទុកនាងគង្គីព្រះធរណីជាព្រះមេ ជាអ្នកមានគុណ។ សូម្បីតែក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនានៅកម្ពុជា ក៏ បានបញ្ចូលព្រះនាងនាគ ឬ នាងគង្គី និងក្រពើក្នុងជំនឿសាសនា ក្នុងការគោរពជាតួអង្គការពារព្រះពុទ្ធជាញ់មារដែរ។

២ - រីឯទឹកដីខ្មែរវិញ កាលជំនាន់ព្រះចៅ មិនមែនតូចនោះឡើយ ប្រទេសជិតឆ្ងាយជនជាតិសាសន៍ផ្សេងៗ បាននាំគ្នាកុះក មករស់នៅ ក្សេមក្សាន្តដោយសុខសន្តិភាពសំបូរណ៍សប្បាយ។ ការរៀបចំស្រុកទេស អោយមានរចនាសម្ព័ន្ធ ក៏ចាប់ផ្តើមមាន ដែរ។ ព្រះពុទ្ធសាសនាបានជ្រួតជ្រាប មានប្រជាពលរដ្ឋប្រកាន់គោរពពេញនគរ។ មិនតែប៉ុណ្ណោះសម្តេចព្រះកុម្មារវង្ស ព្រះអង្គ ធ្លាប់បានធ្វើសារថ្វាយទៅស្តេចកោះសេរីលង្កា សុំអោយព្រះអង្គចំលងធ្វើមកនូវ ព្រះត្រៃបិដក និងធម្មវិន័យព្រះពុទ្ធសាសនា ដែលមានទាំងប៉ុន្មាន។ មិនតែប៉ុណ្ណោះ អ្នកប្រាជ្ញព្រាហ្មណ៍ ឈ្មោះប្រទេសរាជ ត្រូវបានស្តេចកោះសេរីលង្កា បញ្ជូនអោយមក ជួបរៀបចំកិច្ចការទឹកដី នគរគោកឆ្លុក។

៣ - ឯកសារមួយចំនួនទៀត លើកលែងតែពង្សាវតារសម្តេចវង្សជួនចេញ បានកំណត់ថា ព្រះចៅ ឬសម្តេចកុម្មារវង្ស និង ព្រះបាទទេវវង្សស្វាយជាតួអង្គព្រះមហាក្សត្រខ្មែរតែមួយ។

៤ ព្រះចៅ ឬព្រះកុម្មារវង្ស ក៏អាចជាព្រះបាទ ហ៊ុន ឡានដែរ។ កាលនោះ ក្នុងសតវត្សទី៣នៃគ្រឹស្តសាសនា អ្នកដំណើរចិន ម្នាក់ឈ្មោះក្វាងតៃ បានទៅដល់ស្រុកខ្មែរ ដែលចិនអោយឈ្មោះថា នគរហ្វូណាន់។ អ្នកដំណើរចិននេះបានសំគាល់ថា ដោយសារតែសុបិននិមិត្តស្តេចឥណ្ឌាមួយព្រះអង្គព្រះនាម ហ៊ុន ឡាន បានសំរេចចិត្តធ្វើដំណើរតាមសំពៅទៅនគរហ្វូណាន់។ គ្រានោះ នៅចំពោះមុខការឈ្លានពានរបស់ព័ទ្ធតណ្តា ព្រះនាងលីវ-យី ដែលជាស្តេចស្រីនៅនគរហ្វូណាន់បានលើកទ័ពចេញ ទៅច្បាំងទប់ទល់ តែព្រះបាទ ហ៊ុន ឡាន បានបាញ់ព្រួញទិព្វទំលុះទំលាយទុកព្រះនាងលីវ-យី។ ព្រះនាងលីវយីត្រូវលង់ទុក ហើយទទួលបរាជ័យ។ នៅទីបំផុត ព្រះនាងសុខចិត្តសុំចុះចាញ់។ ចំណែកព្រះបាទ ហ៊ុន ឡាន វិញ ព្រះអង្គក៏បានពេញចិត្ត ទៅលើរូបព្រះនាងលីវយី ហើយក៏រៀបចំទុកដាក់ព្រះនាងជាព្រះអគ្គមហេសីសោយរាជសម្បត្តិនគរហ្វូណាន់ បង្កបង្កើតស្រុក ខ្មែរ ត្រៀមរហូតមក។

៥ - ម៉្យាងវិញទៀត បើតាមសិលាចារិកនៅមីសុន ដែលគេបានសិក្សាកំនត់ថា ចារឆ្នាក់នៅក្នុងព.ស ៦៥៨ ព្រះមហាក្សត្រខ្មែរ ទី១មានព្រះនាម កៅឱញ ដូច្នោះព្រះចៅក៏អាចមានព្រះនាមកៅឱញដែរ។ សិលាចារិកនោះ បានបញ្ជាក់ថាព្រះអង្គ បាន ទទួលលំរែងមួយជាចំណងដៃពីព្រាហ្មណ៍ អសវត្តាមន សំរាប់យកទៅចោលផ្សង កំណត់ទឹកដី ដែលត្រូវរៀបចំនគរ។

លំពែងនោះបានធ្លាក់ចំនគរគោកធ្លក ឬស្រុកខ្មែរសព្វថ្ងៃនេះ។ បន្ទាប់មក ព្រះកៅឱញ្ញ ត្រូវបានរៀបអភិសេកជាមួយនិង ព្រះនាងសោមា ដែលត្រូវជាបុត្រីរបស់ភូជង្គនាគ។

ដូច្នោះ យើងឃើញថា ដើមកំណើតដំបូងរបស់ខ្មែរ មានលក្ខណៈស្រពិចស្រពិលជាច្រើន បើយើងសំអាងទៅលើសិលាចារឹកនៅមីសុន និងទៅលើកសត្តិភាពរបស់អ្នកដំណើរចិន។ តែអ្វីដែលយើងឃើញមានសេសសល់ជាទំនៀមទំលាប់ ជាប្រពៃណីអក្សរសាស្ត្រ និងជារូបចំលាក់ គង់វង្សរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃ គឺព្រះថោងនាងនាគ។ ដូចដែលយើងបាននិយាយខាងលើរួចមកហើយ ព្រះថោងនាងនាគជានិមិត្តរូបនៃគ្រួសារវង្សត្រកូល និងប្រទេសជាតិខ្មែរ។